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VÉDJÜK MEG VÁROSUNKAT 
ÉS CSELEKEDJÜNK ÉRTE EGYÜTT

 Korábban azt nyilatkoztad, hogy a választási kampány ha-
tárnapja előtt és a kampány alatt is elsősorban polgármeste-
ri teendőidet látod el. Viszont időközben elkezdődött a hiva-
talos választási kampány. Mi fog most változni?
Egy önkormányzati vezetőnek a mindennapos tennivalói nem 
változnak a kampány alatt sem. Láthatjuk persze, hogy december 
óta zajlik egy előrehozott kampány óriásplakátokon és a közös-
ségi média felületein, ahol a béke barátai egyszerre a megosztás 
szóvivői is, de ahogy korábban is mondtam, én ennek ellenére 
teszem a dolgomat. 

 Ilyenkor a választók is számvetést csinálnak. A polgármes-
teri önértékelés szerint milyen az elmúlt évek mérlege?
Ott baj van, ahol egy vezető elégedett, én sem vagyok az. Isme-
rem a városunkban élők jogos elvárásait. Látom, hogy hol kell 
erősíteni a hivatali működésben és a városi szolgáltató ágazat-
ban. A városüzemeltetésben újfajta városgondnoki szerepkörben 
gondolkodunk. Viszont hadd tegyem első helyre, hogy a legfon-
tosabb ígéretünkkel összhangban sikerült megállítani Szentendre 
rendkívül, már-már végzetes növekedési ütemét, hogy természeti 
értékeink rovására tovább terjeszkedjen a város. 2019-ben a szent-
endreiek jelentős többsége leváltotta a több cikluson keresztül a 
városunkat irányító fideszes többséget és a TESZ csapatának sza-
vaztak bizalmat. Ebben a fordulatban döntő szerepet játszott, hogy 
a korábbi városvezetők felelőtlenül kiszolgáltatták Szentendrét az 

ingatlanfejlesztőknek, lakópark-beruházói érdekcsoportoknak, mi 
pedig azt ígértük, hogy behúzzuk a vészféket. 

Ezután a ciklusunk elején elvették az önkormányzatoktól az 
építéshatósági hatáskört és odaadták a kormányhivataloknak. 
Majd jogszabályokkal tovább puhították az építési engedélyek ki-
adásának szabályozását és ösztönözték a lakóterületi, lakásépítési 
beruházásokat.  Mégis, több határozott intézkedéssel elértük, hogy 
évtizedek óta idén először csökkent a szentendrei állandó lakosok 
száma. Az elmúlt években már csak olyan lakóterületi beruházások 
indulhattak el, amelyek előtt a korábbi vezetés utat nyitott.

 Új szemléletű városvezetést is ígértek. Ez mit jelent a gya-
korlatban?
Alapvető kérdéseket úgy döntött el a korábbi vezetés, hogy még 
a képviselők se tudtak róla. Arról se tudhattunk, hogy a belváro-
sunk városképi adottságaira tekintet nélkül, a környezetvédelmi 
szakhatósági vélemények ellenére, a városvezetők belementek 
abba, hogy a Duna korzóra 4-4,5 méter magasból rávezetnek egy 
nemzetközi kerékpárutat. Szerintem ők se gondolták végig min-
dennek a következményeit. A ciklus elején, több körös tárgyalás 
során derült ki, hogy mennyire végiggondolatlan és előkészítetlen 
az elképzelés. Mi viszont nyilvánosságra hoztuk a korábban nem 
ismert tárgyalási dokumentumokat, szakhatósági véleményeket, 
fórumokat tartottunk és kikértük a városban élők véleményét. 

 A Fidesz azóta is azt mondja, hogy a város egy több milliár-
dos beruházástól esett el.
Nem mindegy, hogy milyen céllal és pontosan hol öntjük beton-
ba a pénzt. A lakossági fórumokon a Fidesz nem állt ki az em-
berek elé és nem érvelt, de nehéz is lett volna, mert a beruházó 
NIF Zrt. sem tudott olyan alapvető kérdésekre válaszolni, hogy 
lesz-e buszos közlekedés a kerékpáros hídon, pontosan mekkora 
forgalmat hogyan és merre kívánnak elvezetni a történelmi bel-
városunkban. 

A lakossági véleménynyilvánítás és a testületi döntés nem 
volt kerékpáros-hídellenes. A döntés után több körben is kezde-
ményeztem tárgyalásokat városunk és a Szigetmonostor közöt-
ti kerékpáros átkelőről. Meggyőződésem, hogy ebben az ügy-
ben a következő ciklusban még lesz fordulat. A konkrét példán 
túl évről évre jobban sikerült bevonni a helyieket a döntésekbe, 
leginkább a Városrészi Költségvetés programunkon keresztül. 
Büszke vagyok arra, hogy idén már az ifjúsági részvételi költség-
vetés programját is elindítottuk, ami sok fiatalt megmozgatott.

 Erre az önkormányzati ciklusra esett a Covid időszaka, az 
ipar űzési adó felezése, a gépjárműadó-bevétel elvétele az 
önkormányzatoktól, az energiaárak elszállása. Sokan önkor-
mányzati csődöket vizionáltak. Hogy sikerült átvészelni ezt az 
időszakot?

Valóban, alig néhány hónappal a választásokat követően a 
koronavírus-járvány komoly kihívás elé állított bennünket: állami 

Évtizedek óta először csökkent a lakosság száma
Az önkormányzatok mozgásterét szűkítő építés-
ügyi jogszabályok ellenére sikerült megállítani a 
növekedést és évtizedek óta először csökkent 
Szentendrén az  állandó lakosok száma.

A TESZ-nek ezt a vállalást annak el-
lenére sikerült teljesíteni, hogy az 
utóbbi évek kormányzati intézke-
dései az agglomerációs települések 
túlnépesedését gerjesztette, miköz-
ben az infrastruktúra fejlesztésére a 
központi költségvetés nem biztosí-
tott forrást. A szentendreiek életmi-
nőségét rontó folyamatot – az agg-
lomerációban egyedülálló módon 
– sikerült visszafognia a 2019-ben 
munkába álló városvezetésnek. Év-
tizedek óta először fordult elő, hogy 
csökkent a Szentendrén élők száma: 
2024-ben 0,3 százalékkal kevesebb 
állandó lakosa van a városnak, mint 
az előző évben volt.

E vállalás teljesítését rendkívüli mértékben megnehezítet-
te, hogy a kormány az utóbbi években az építési lobbi érdeke-
it érvényre juttató döntések sokaságával ellehetetlenítette az 
agglomerációs települések városfejlesztési törekvéseit. Ilyen 
intézkedés volt az építéshatósági jogkör elvonása, az egyszerű 
bejelentéssel történő építkezések többszöri, egyre megenge-
dőbb szabályozása a települési építésügyi szabályok rovására, 
vagy azok felülírása a magasabb jogszabállyal. 

SZÉSZ-felülvizsgálata alatt elrendelt  
változtatási tilalom
Az új városvezetés 2019. novemberi határozatával Szentendre 
Építési Szabályzatának (SZÉSZ) átfogó felülvizsgálatáról döntött, 
mert a korábbi szabályozás lehetővé tette, hogy városszerte la-
kóparkok, társas- és ikerházak sokasága épüljön. 

Az építésügyi szabályok lazítására vonatkozó kormányzati dön-
tések tovább gerjesztették az építkezési lázat, ezért a városvezetés 
kénytelen volt 2021-ben elrendelni a változtatási tilalmat, azzal a 
kikötéssel, hogy a szentendrei családok házbővítési kérelmeiről 
esetenként döntenek. A változtatási tilalom elrendelésekor a kis-
városias lakóterületi övezetben két ingatlanon telek alakításokkal 
mintegy 170-180 lakás építésére lett volna lehetőség.

A 2023 júniusában elfogadott SZÉSZ legfontosabb célja az 
volt, hogy a túlnépesedést a helyi építésügyi szabályozás esz-
közeivel mérsékelje. Sarkalatos módosítások az új SZÉSZ-ben: az 
egyes övezetekben a minimális telekméret megemelése, ezzel 
összefüggésben a megépíthető lakó- vagy üdülőegységek szá-
mának csökkentése, a telekalakítási lehetőségek módosítása és a 
lakásszám maximalizálása. Az új SZÉSZ már nem tette lehetővé, 
hogy például Izbégen a Bükkös parton 64 lakásos lakópark épül-

jön, az új szabályozás szerint ugyanitt már csak 22 lakás megépí-
tésére van mód.

2023 tavaszán a „tanyarendelet” néven elhíresült döntésé-
vel sokkolta a kormány az agglomerációs települések város-
vezetőit. A döntés lehetővé tette a mezőgazdasági besorolású 

földterületeken a 30 százalékos 
beépítettséget a korábbi három 
százalékkal szemben. Szentendrét 
igen súlyosan érintette volna ez a 
döntés, ha ezeken a területeken 
is elindulnak az építkezések, mert 
1177 db, a rendeletben meghatá-
rozott tanya fogalmának megfe-
lelő, 1500 és tízezer négyzetméter 
területű ingatlan van mezőgazda-
sági övezetbe sorolva. A főépítészi 
ügyfélfogadásokon pillanatok alatt 
megsokszorozódott a mezőgazda-
sági területek beépíthetősége iránt 
érdeklődők száma. A városvezetés 
2023 áprilisában változtatási tilal-
mat vezetett be ezekre a terüle-

tekre mindaddig, amíg sor nem kerül a mezőgazdasági területek 
építési szabályzatának felülvizsgálatára. 

A kormányrendeletnek azóta többféle értelmezését lehetett 
olvasni – amelyek alapján a szentendrei közösségi médiában so-
kan felesleges intézkedésnek minősítették a képviselő-testület 
döntését –, de a jogbizonytalanság nem szűnt meg, a jogsza-
bályt, illetve annak egyes pontjait még nem helyezték hatályon 
kívül.

Az ésszerűtlen kormányzati döntések 
súlyos következményei
A kormányzati építésügyi döntéshalmaz és annak kiskapui, vala-
mint a beruházók, ügyvédek, ingatlanközvetítők, alkalmanként 
a hatóságok „eredményes” közreműködése következtében egyre 
több ház épült úgy Szentendrén is, hogy a benne lévő lakások 
osztatlan közös tulajdonban vannak. Ezek többségét szabálytala-
nul alakították ki, mert az épületben a lakások száma meghaladta 
a SZÉSZ-ben megengedettet. Ilyen esetekben építésrendészeti 
vagy településképi kötelezési eljárást kell lefolytatni. Az önkor-
mányzat megkezdte az ilyen ingatlanok helyzetének rendezését. 
A városvezetés igyekszik a jogi keretek adta lehetőségeken be-
lül figyelemmel lenni a lakástulajdonosok érdekeire. A Főépíté-
szi Kabinet a lakásvásárlók segítése érdekében összeállított egy 
szempontrendszert, amit minden ingatlanvásárláskor célszerű fi-
gyelembe venni. (A tájékoztató „Az osztatlan közös tulajdonként 
értékesített lakások csapdái” címen megtalálható a szentendre.
hu weboldalon.)

A TESZ csapatának változatlanul az a célja, hogy meg-
akadályozza a szentendreiek életminőségét rontó túlnépe-
sedést, megőrizze Szentendre kisvárosias jellegét. 

Forrás: Belügyminisztérium, nyilvantarto.hu

Állandó lakosok számának alakulása Szentendrén
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támogatás nélkül, Európában egyedülálló módon az önkormány-
zatokra hárult a rászorulók támogatása, az időskorúak meleg étel-
lel történő ellátása, vagy éppen az egészségügyi ellátórendszer 
működőképességének fenntartása, kisegítése védőeszközökkel.

És miközben plusz terheket vállaltak a települések, a helyi 
forrásokat egymás után vonta el a kormány. Sokan még mindig 
nem tudják, hogy a személyi jövedelemadójuk és most már a 
gépjárműadójuk, de újabban az iparűzési adójuk jelentős része 
sem a várost gazdagítja, mert egy korábban nem létező jogcí-
men, amit szolidaritási hozzájárulásnak hívnak, több mint félmil-
liárd forintot vonnak el tőlünk, ahogy más városoktól is. 

Amikor átvettük a várost, 2019-ben nem voltak felhalmo-
zott tartalékok, éppen ezért büszke vagyok arra, hogy a kép-
viselőtársaimmal, Magyar Judit költségvetésért felelős alpol-
gármesterrel és a hivatal munkatársaival közösen meg tudtuk 
őrizni a város pénzügyi stabilitását és működőképességét.  
Ezen felül – bár szándékainkhoz képest kevesebbet tudtunk vá-
rosfejlesztési célokra fordítani – most, hogy a ciklus végéhez kö-
zeledünk és számba vettük a megvalósult fejlesztéseket, büszkén 
mondhatom: egyáltalán nem torpantunk meg. 

Pilis Dániel alpolgármester irányítása mellett komoly be-
ruházásokat is megvalósítottunk. Uniós és hazai pályázati tá-
mogatásokból, illetve saját forrásból sikerült egészségügyi és 
oktatási-nevelési intézményeket felújítani, elkezdődött a belvá-
rosi szenny- és csapadékvíz szétválasztása, illetve a Kálvária út 
rekonstrukciója, elkészült a városrészeket összekötő kerékpárút. 

A képviselő-testület áprilisi ülésére külön előterjesztés ké-
szült a megvalósult beruházásokról, városrészi fejlesztésekről 
és Szentendre fejlődését szolgáló rövid, közép és hosszú távú 
fejlesztési projektekről, amelyeket előkészítettünk vagy éppen 
előkészítünk. 

Összességében tehát el tudunk számolni azzal, hogy a hatás-
köreiben, saját anyagi lehetőségeiben legyengített önkormány-
zatiság mellett a működőképességünk megőrzésén túl, tudtuk 
fejleszteni a várost, és van jövőképünk.

 Hogyan látod városunk lobbierejét?
Azt gondolom, hogy ezen kell javítani, az utóbbi tíz-tizenöt évvel 
nem lehetünk igazán elégedettek. Az ígéretektől el kell mozdulni 
a megvalósítás felé. 

Polgármesterként  továbbra is feladatomnak tartom, hogy 
együttműködjek térségünk országgyűlési képviselőjével, polgár-
mesterekkel, a kormány hatóságaival. Kezdeményezően keresem 
a kapcsolatot konkrét ügyekben a kormány illetékes döntésho-
zóival és nem mindig eredménytelenül. 

Úgy látom, kitartónak kell lenni és én az leszek, legyen szó a 
Kereskedőház ügyéről, vagy a közlekedési problémák enyhítésé-
ről, a kötöttpályás (HÉV) és a közúti vagy vízi közlekedésfejleszté-
si kérdésekről, az elmaradt beruházások beindításáról.

 Mégis vannak, akik azzal támadnak, hogy politikát viszel 
a döntéseidbe?
Budapesten vagy az agglomerációban a sikeres polgármesterek 
kiállnak a kerületükért, a településükért, az önkormányzatisá-
gért. Mindig is küzdeni fogok azért, hogy Szentendre ügyeiről 
mi döntsünk az itt élőkkel közösen. Mi jobban tudjuk, hogy mire 

van szüksége a városnak, mint a kormányhivatalok. Ha ez a küz-
delem politika, akkor ezt vállalom, ahogy azt is, hogy demokrata 
vagyok, és sok honfitársammal együtt elégedetlen, de pártpoli-
tikai vitákat sem én, sem a csapatom nem folytat. Nem mi alakí-
tottunk pártfrakciót a képviselő-testületben. Nekünk Szentendre 
az első, a város érdekében eddig is együttműködést kínáltunk. A 
korábbi városvezetőket senki nem akadályozta meg abban, hogy 
segítsék Szentendrét, kiálljanak, lobbizzanak érte. Eddig ezt nem 
nagyon láttuk, de most hajrá, ezt csináljuk közösen.

A városomra én nem csak akkor vagyok büszke, ha vezet-
hetem és nem csak azokkal akarok együttműködni, akik beáll-
nak mögém.

 Milyen támogatással indul a választásokon?
Először is köszönöm a sok bíztatást és támogatást, amit a nagy 
összegekkel, óriásplakátokon is terjesztett, előre hozott kampány 
miatt egyre több szentendreitől kapok. Azt már látom, hogy a 
csapatommal együtt összesen sem fogunk annyit költeni ilyesmi-
re, mint amennyit a hivatalos kampány előtt ellenfelem elköltött. 

A 2019-es csapatban induló képviselőjelöltek között a 
TESZ-es civilek mellett ott voltak a demokratikus elkötelezett-
ségű pártok jelöltjei is. Ez most is így van. A megújult és a ki-
adványunkból, valamint személyesen is megismerhető csapat 
munkájában a civilekkel, pártonkívüliekkel együtt részt vesz-
nek DK-sok, momentumosok és más pártból érkezettek, aho-
gyan eltérő hitvallású és különböző felekezetekhez tartozók is. 
Mi küzdeni fogunk továbbra is azért, amit elértünk. Megvédjük 
városunkat, hogy ne térjen vissza az ingatlanhasznosításból, la-
kópark-beruházásokból gazdagodók  és más ügyeskedő, kijáró 
emberek világa.

Számunkra a közös nevező elsődlegesen Szentendre tisz-
tességes képviselete, mert szeretjük a városunkat és készek va-
gyunk tenni érte.

VÁROSRÉSZI KÖLTSÉGVETÉS: 

Közös gondolkodás és felelős cselekvés
A TESZ egyik vállalása volt 2019 őszén, hogy 
részvételi programok keretében a városrészek 
lakói döntsenek helyi fejlesztési projektekről. 

A 2020-tól bevezetett, főként a városi önkormányzatokat érin-
tő költségvetési elvonások ellenére tartotta magát ehhez a vál-
lalásához az új városvezetés és 2021-ben elindította Városrészi 
Költségvetés programját. Az első évben 5 millió forintos kerettel 
gazdálkodhattak a városrészek, 2024-ben pedig már ennek dup-
lájával. A programot a TESZ képviselői folytatni fogják.

Szentendreiek bevonása a döntésekbe
Az új szemléletű városvezetés egyik legfontosabb elve érvénye-
sül ebben a programban: a szentendreiek döntésekbe való be-
vonása, közvetlen részvétel a fejlesztési célok kitalálásában és a 
döntésekben. A városrészekből beküldött javaslatokkal kifeje-
zésre jutnak a közvetlen lakókörnyezettel kapcsolatos fejlesztési 
igények, a szavazással pedig a többségi véleményben érvényre 
jut egy-egy javaslat hasznossága és a döntésekben való részvétel 
fontossága a lakóközösség számára.

Párbeszéd, együttműködés, városismeret 
A Városrészi Költségvetés immár négyéves gyakorlata időről idő-
re újabb elemekkel gazdagodott, amelyek mindegyike a demok-
ratikusabb városi közélet fejlesztését szolgálja. 

Ilyen volt az ötletelő műhely is. Ebben az együttműködési ke-
retben a Polgármesteri Hivatal városfejlesztési munkatársai is részt 
vettek – segítve az ötletek megvalósítható projektekké alakítását. 
A párbeszéd során a szentendreiek egyre többet tudhattak meg a 
város működéséről, a működtetés szabályairól, míg a Hivatal mun-
katársai arról, hogy milyen megfontolásai vannak egy városlakó-
nak, milyen sokféleképpen gondolkodnak a lakókörnyezetükről.

A közösségi gyűlés a következő fórum, ahol a szavazólapra 
kerülő javaslatokról városrészenkénti csoportokban döntenek, 
elmélyítve a párbeszédet a lakók között, illetve a lakók és a hiva-
tali szakértők között. A városrész önkormányzati képviselőjének 
irányításával zajló vitákban minden egyes javaslatot meghatá-

Közösségi gyűlés: készülnek a szavazólapok

rozott értékszempontok szerint kell mérlegelni, majd minden 
résztvevő e szempontok szerint pontoz. Az első öt legtöbb pon-
tot szerző javaslat kerül a szavazólapra. E fórumokon az igények 
megfogalmazásán túl a becsült költségek alapján a résztvevők-
nek rangsort is fel kell állítani, dönteniük kell arról: mi a legfonto-
sabb és mi a legkevésbé az. Városrészenként a legtöbb szavaza-
tot elnyert fejlesztési javaslat kivitelezésének több részletkérdése 
gyakran közösségi tervezés keretében dől el.  

A program továbbfejlesztésének egyik legfontosabb célja 
– a költségkeret növelése mellett –, hogy a lakossági részvételi 
fórumok száma növekedjen, legyen több ötletelő műhely, több 
közösségi tervezés.

A számokon túl
A Városrészi Költségvetés már az első évben is kedvező fogad-
tatásra talált, persze ebben az ügyben is volt hangulatkeltés, de 
fokozatosan csökkent a kritikus posztok száma. Ez feltehetően 
annak köszönhető, hogy a pártszimpátiát félretéve egyre többen 
ismerték fel lakókörnyezetük kedvükre történő fejlesztési lehető-
ségét a programban.

A sikert jelzi az is, hogy évről évre többen kapcsolódtak be 
a Városrészi Költségvetésbe javaslattevőként, ötletlelőként, kö-
zösségi gyűlés résztvevőjeként vagy szavazóként. „A Városrészi 
Költségvetés a közös gondolkodásnak és a felelős cselekvésnek 
jó kerete, amit egyre többen ismernek és értékelnek is Szentend-
rén” – nyilatkozta Pilis Dániel a Városrészi Költségvetésért is fele-
lős alpolgármester.

A négy év alatt összesen közel 2000 fejlesztési javaslat, mint-
egy 1900 ötletgazda, 2023-ig közel 2500 szavazó vett részt a 
programban. Évente Szentendre felnőtt lakosságának mintegy 
2,5–3%-a kapcsolódott be valamilyen formában a részvételi költ-
ségvetés Szentendrén meghonosított formájába. A számokon 
túl sokkal fontosabb, hogy a program közösséget épít, együtt-
működésre, párbeszédre tanít, jártasabbá tesz városismeretben, 
így megalapozottabb véleménynyilvánításra késztet – erősítve a 
polgári értékeket, a városi és a városrészi identitást.

Kosárradobási versennyel zárult a füzesparki pálya átadója
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